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ایران به تجهیزات توانبخشی در   رو به افزایش استنیاز 
معاون توانبخشــی ســازمان بهزیســتی کشــور از نیاز به تجهیزات و 
فناوری های کمک توانبخشــی در کشور خبر داد و گفت: در ایران مانند 
سایر کشورهای جهان با توجه به رشد جمعیت سالمندی، بیماری های مزمن 
و پیامدهای حوادثی مانند زلزله و تصادفات رانندگی، نیاز به این تجهیزات رو 
به افزایش اســت. به گزارش ایرنا، فاطمه عباســی با اشاره به پیش بینی های 
جهانی افزود: تا ســال ۲۰۵۰  از هر پنج نفر یک نفر برای رفع محدودیت های 
عملکردی به تجهیزات و فناوری های کمکی نیاز خواهد داشــت. وی ادامه 
داد: وســایل کمک توانبخشی شــامل تجهیزات تحرکی مانند ویلچر، عصا و 
وسایل کمک بینایی مانند عینک و نرم افزارهای بزرگ نمایی و تجهیزات شنوایی 
مانند سمعک، سیســتم های تقویت صوت و تقویت تلفن می شود. همچنین 
سیســتم های نوشــتاری و خواندن بریل، برجســته نگار، نرم افزارهای گویا و 

دستگاه های ضبط و پخش نیز در این دسته قرار می گیرند.

نیاز سالانه به حدود ۴ هزار دستگاه ویلچر برقی در کشور
معاون توانبخشــی ســازمان بهزیســتی کشور اظهار کرد: ســالانه حدود 
چهار هزار دســتگاه ویلچر برقی و ۳۶ هزار انواع ویلچر مکانیکی در کشــور 
مورد نیاز اســت. این وســیله بر حســب اولویت به افراد مبتلا به ضایعات و 
بیماری های سیستم اعصاب مرکزی، افراد با ضایعات شدید اسکلتی عضلانی 
پیش رونده و افراد دارای معلولیت که قدرت کافی برای راندن ویلچر دســتی 
ندارند، اختصاص می یابد. عباسی در مورد اولویت های واگذاری ویلچر برقی 
گفت: افراد بالای ۱۲ ســال بدون مشکل اختلال شناختی یا هوشی، شاغلان، 
محصلان و دانشــجویان، ورزشکاران حرفه ای و سرپرستان خانوار در اولویت 
دریافت ویلچر برقی قرار دارند. این وســیله بر اساس شیوه نامه تأمین و توزیع 
وســایل کمک توانبخشی، هر هفت ســال یک  بار به افراد واجد شرایط تعلق 
می گیرد. وی با اشــاره به عوارض استفاده از ویلچر برقی خاطرنشان کرد: به 
رغم مزایای بســیار، استفاده از ویلچر برقی می تواند عوارضی مانند زخم های 
فشــاری، آتروفی عضلانی، احتمال ســقوط و افزایش وابســتگی روانی را به 
همراه داشــته باشــد.  همچنین هزینه های بالای نگهداری و تعمیرات نیز از 
چالش های پیش روی اســتفاده کنندگان اســت. ضربه های حاصل از حرکت 
ســریع روی ویلچر برقی می تواند باعث ایجاد زخم های فشاری شود، به ویژه 
در نواحی که فشــار زیادی به نشیمنگاه، پشت و پاشــنه ها وارد می شود؛ در 
این زمینه توجه و تمایز بین نیاز و خواســته بســیار مهم است و نقش کمیته 
توانبخشــی در تعیین احراز شــرایط فرد دارای معلولیت به لحاظ تخصصی 
بسیار حائز اهمیت است. معاون توانبخشی سازمان بهزیستی کشور در پایان با 
تأکید بر نقش سازمان های غیردولتی گفت: نقش ارگان ها و سایر دستگاه های 
نیمه دولتی و غیردولتی در راســتای مســئولیت اجتماعــی، در تأمین کامل یا 
بخشی از وســایل کمک توانبخشــی در کنار جامعه هدف سازمان بهزیستی 
قابل تقدیر و مورد انتظار اســت. عباســی افزود: بر اســاس رسالت و اهداف 
ســازمان بهزیستی کشور و نیز ماده ۲۰ قانون تصویب کنوانسیون حقوق افراد 
دارای معلولیت، تأمین وســایل کمک توانبخشی در چارچوب بودجه سنواتی 
در نظر گرفته شده است. این تجهیزات نقش مهمی در دستیابی افراد دارای 
معلولیت به اســتقلال فردی و اجتماعی، تســاوی فرصت ها و پیشــگیری از 

تشدید عوارض ناشی از معلولیت دارد.

دستور معاون وزیر آموزش و پرورش: استبازبینی دستورالعمل اردوهای دانش آموزی در  کار 
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به حادثه 
واژگونی اتوبوس دانش آموزان کرمانی، ضمن بیان اینکه پاســخ گوی 
حادثه پیش آمده هستیم، گفت: وجود معاینه فنی برای پلیس محرز است و 
موردی که منجر به بی احتیاطی در اردوی کرمان شــده باشد، مشاهده نشده 
اســت. بازبینی دســتورالعمل اردویی و استقرار یک ســامانه جامع که همه 
کنشــگران حوزه اردویی در آن باشند، دو دستور کاری است که به زودی ارائه 
می شود. به گزارش ایسنا، حسین پورثانی در نشست امروز خود با خبرنگاران 
دربــاره حادثه واژگونی اتوبوس اردوی دانش آمــوزان کرمانی گفت: برای ما 
جــان دانش آموز از برگزاری هر فعالیــت تربیتی در آموزش و پرورش مهم تر 
است. امروز داغداریم، چون یک تعداد از دانش آموزان به رحمت خدا رفتند.
او با بیان اینکه این دانش آموزان افرادی بودند که در طول سال تحصیلی 
از صبح تا ۹:۳۰ شــب درگیر مطالعه بودند، افزود: من از ساعات اولیه، پیگیر 
این حادثه بودم. به کرمان رفتم و با خانواده ها و مجروحان و مســئولان دیدار 
کردم. این دانش آموزان به خانواده ها گفته بودند می خواهیم استراحت کنیم 

و سپس با انرژی مجدد بازگردیم که متأسفانه این اتفاق افتاد.
پورثانی با بیان اینکه وزیر آموزش و پرورش بر مزار این دانش آموزان حاضر 
شــد و با خانواده ها دیدار کرد، ادامه داد: در سال ۱۳۹۸ دستورالعمل اردویی 
با امضــای مهدی نوید ادهــم و روحانی رئیس جمهور و سرپرســت وزارت 
حســینی به تمام کشور ابلاغ شد. اول مهرماه ۱۴۰۳ ابلاغی برای همه ادارات 
کل فرستادیم و خواستیم که مجددا دستورالعمل اردویی برای ادارات ارسال 
و ادارات بــرای مدارس بفرســتند. این کار در کرمان هم انجام شــد و در ۲۷ 
بهمن بنده ابلاغی برای همه مدیران کل ارســال کردم که درباره این موضوع 
اهمیت و توجه بیشــتری داشته باشــند. او با بیان اینکه مدیر مدرسه سمپاد 
در نامه ای درخواســت اردو کرده و مقصد مشــخص بود، گفت: رضایت نامه 
والدین موجود اســت که دانش آموزان در اردو شــرکت کردند. مدیر مدرسه 
سرپرستان را تعیین و در این اردو باید حتما یک همراه مرد می بود. در صورت 
وضعیت اردو، مُهر شــرکت و اســامی دانش آموزان موجود اســت. گزارش 
پلیس راه عنوان می کند که تا پایان اســفند معاینه فنی دارد. مدیر مدرســه، 
اداره آموزش و پرورش و دیگران در اســتان نهایت تلاش شــان را کرده اند تا 
حادثه ای پیش نیاید، اما نظری درباره مقصر قطعی نیست. معاون وزیر اظهار 
کرد: در آموزش و پرورش پاســخ گو هســتیم. بازبینی دستورالعمل اردویی و 
اســتقرار یک سامانه جامع که همه کنشــگران حوزه اردویی در آن باشند، دو 

دستور کاری است که به زودی ارائه می شود.

 SMA با کمک تولیدکنندگان داخلیتأمین داروی بیماران
ایرنا: معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و رئیس سازمان 
غذا و دارو با اشــاره به اینکه داروی خارجی بیماران اس ام اِی بســیار 
گران قیمت است، گفت: یک نوع دارو برای این بیماری از سوی تولیدکنندگان 
داخلی تولید شــده و اکنون در بازار موجود اســت. مهدی پیرصالحی اظهار 
کرد: ســال گذشــته این دارو وارد شــد تا کارآزمایی بالینــی روی آن انجام و 
اثرگذاری روی بیماران بررســی شــود. او با اشــاره به اینکــه داروی خارجی 
بیمــاران اس ام اِی برای هر بیمار ماهانه یک میلیارد تومان هزینه دارد، افزود: 
این هزینه از توان نظام سلامت و بیماران خارج است، البته دو شرکت دارویی 
به تولید این دارو ورود کرده اند و با قیمت حدود ۶۰ میلیون تومان در ماه این 
دارو را  تأمین می کنند. رئیس سازمان غذا و دارو تصریح کرد: ۷۰ درصد هزینه 
داروی تولید داخل بیماران اس ام اِی تحت پوشــش بیمه سلامت قرار گرفته 
است و با توجه به اینکه مابه التفاوت ۲۰ میلیون تومانی نیز از عهده پرداخت 

بیماران خارج است، امیدواریم با کمک خیریه ها هزینه بیماران  کمتر شود.

خبر 

جامعهجامعه

 اعضای شــورای شــهر تهران تا بامداد روز سه شــنبه در کمیســیون تلفیق در حال 
بررســی لایحه بودجه ۲۳۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد  تومانی شــهرداری تهــران بودند. به 
گفته یکی از اعضا، اختلاف ها در همان جلســه به نتیجه رســیده و آنچه در صحن 
علنی بررســی می شــد، خلاصه ای از لایحه بودجه بود و رسانه ها چندان در جریان 
جزئیات بودجه قرار نگرفتند. تأکید اعضا بر توجه به حمل ونقل عمومی بود و رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل تأکید داشت بودجه در نظر گرفته شده برای خطوط ۸ 
و ۹ مترو را به تکمیل خطوط ۶ و ۷ و ۱۰ اختصاص دهند. همچنین در جریان بررسی 
بودجه برخی از اعضا پیشنهاد دادند اعتبار پیش بینی شده برای سازمان فناوری های 
نوین صفر شــود تا روند قانونی ایجاد این سازمان طی شود. علی اصغر قائمی، عضو 
شورای شهر، در این زمینه پیشــنهاد داد که ردیف های اعتباری سازمان فناوری های 
نوین صفر شــود. این ســازمان هنوز قانونی نیســت و درختی که سه سال و نیم ثمر 
نداده، در این شــش ماه هم فایده ای نخواهد داشــت. اما مهدی چمران تأکید کرد 
با فعالیت یک ساله این ســازمان موافقت شده و بودجه آن به صورت یک دوازدهم 

اختصاص داده شود.
همچنین در جریان بررســی بودجه مشخص شد شــهرداری به وعده خود برای 
احداث هفت ورزشــگاه در تهران به جای ورزشگاه های تهاتر شده برای خرید بخشی 
از ورزشــگاه تختی برای احداث بزرگراه شوشــتری عمل نکرده و مترو احداث  نشده 
اســت. شهردار هم پیشنهاد داد شــورا موافقت کند شهرداری با کمک چینی ها یک 

ورزشگاه بزرگ ملی بسازد.
به گفته رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران درباره کلیات بودجه 
ســال ۱۴۰۴ شــهرداری ســهم بیش از ۵۰ درصدی حمل ونقل از بودجه، تأکیدی بر 
اولویت توسعه مترو، اتوبوس رانی و زیرساخت های ترافیکی است، در حالی که حوزه 

شهرسازی تنها سه درصد از منابع را دریافت کرده است.
افزایش سرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر، نوسازی ناوگان حمل ونقل 
و تســویه بدهی های شــهرداری از دیگر نکات کلیدی بودجه مصوب بود. همچنین 
شــورا با تأکید بر شــفافیت مالی، شــهرداری را ملزم به ارائه گزارش های دوره ای از 
عملکرد تبصره ها کرده اســت. این مصوبه، علاوه بر تأمین منابع توســعه شــهری، 
بــه دنبال تقویت نظارت، بهبود زیرســاخت های شــهری و افزایــش کیفیت زندگی 

شهروندان است.
بهروز شیخ رودی، کارشناس مالیه و اقتصاد شهری نیز درباره برخی از ردیف های 
این لایحه با اشــاره به پیش بینی اعطای تســهیلات کارآفرینی در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ شــهرداری تهران، به خبرنگار «شرق» گفت: بخشــی از پیشنهادهای جدیدی 
که آقای زاکانی در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ شــهرداری به شورای شهر ارائه دادند، 
از بازگشــت شهرداری تهران به تجربه دوباره سیاست های حمایتی شهرداری در ۲۰ 
ســال گذشــته حکایت دارد. برای اولین بار در خلال ســال های ۱۳۸۲ تا ۱۳۸۴ و بر  
اساس بودجه پیشنهادی آقای دکتر احمدی نژاد، شهرداری تهران به منظور حمایت 
از ازدواج دســت به اعطای تســهیلات ازدواج زد. این ردیف پیشنهادی آقای زاکانی 
در بودجه سال آینده شــهرداری هم به نوعی کپی از ایده احمدی نژاد در شهرداری 
تهران به شمار می رود و ما شاهد آن هستیم که آقای زاکانی در چهارمین بودجه ای 
که به شــورا تقدیــم کردند، به نوعی به بودجه نویســی از روی دســت احمدی نژاد 
پرداخته اند. معاون پیشــین محاسبات و پایش عملکرد شورای شهر تهران در ادامه 
به پیش بینی اعتبار برای حمایت از ازدواج افراد کم برخوردار در لایحه بودجه ســال 
آینده شهرداری اشــاره کرد و به خبرنگار «شرق» گفت: در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
شــهرداری تهران، اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان تحت عنوان حمایت و تســهیل 
ازدواج افراد کم برخوردار پیش بینی شــده اســت.  همچنین در لایحه بودجه ســال 
آینده شــهرداری تهران اعتبــاری بالغ بر ۱۰ میلیارد تومان بــرای حمایت اضطراری 
از خانواده هــا و زنــان کم برخوردار پیش بینی شــده اســت. این اعتبــارات به نوعی 
تداعی کننده سیاســت های حمایتی شــهرداری تهران در دهــه ۸۰ و دوره مدیریت 
آقای احمدی نژاد بر شهرداری تهران است که اکنون زاکانی در وقت اضافه مدیریت 
شــهری دوره ششــم پیگیری آن را پس از دو دهه در دستور کار شهرداری قرار داده 
است. این کارشــناس مالیه و اقتصاد شهری در ادامه با اشاره به ضرورت پیش بینی 
این اعتبارات در چارچوب قانون شــهرداری ها اشــاره کرد و افزود: بر  اســاس ماده 
۵۵ قانون شــهرداری ها، پیش بینی این اعتبارات بخشــی از وظیفــه قانونی و ایفای 
مسئولیت اجتماعی شهرداری به شمار می رود و طبیعتا هیچ کس با اقدام قانونی و 
شــفاف شهرداری برای کمک به نیازمندان شهر و نقش آفرینی مؤثر مدیریت شهری 
در خیر اجتماعی و فقرزدایی مخالف نیســت. در  این  میــان آنچه اهمیت دارد، این 
است که این اعتبارات در یک سازوکار و چارچوب قانونی و شفاف که جزئیات آن به 
تصویب شورای شهر رسیده، برای حل مشــکلات جامعه هدف واقعی هزینه شود. 
بدیهی اســت که همه شــهروندان با اقدامات سلیقه ای، غیرشــفاف و تصدی گری 
مدیریت شهری در این حوزه مخالف هستند و هیچ کس با گره گشایی قانونی، شفاف 

و مؤثر از زندگی همشهریان نیازمند و دچار اضطرار مخالفتی ندارد.
در جلسه روز گذشــته محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
شــهر، با اشاره به اینکه بودجه اولیه ارائه شده به کمیسیون تلفیق ۲۲۵ هزار میلیارد 
تومــان بوده اســت، اعلام کرد که پس از بررســی های انجام شــده، رقــم نهایی به 

۲۳۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان افزایش یافت.
او تأکید کرد که از این میزان، پنج هزار میلیارد تومان به خرید اتوبوس و توســعه 
مترو و هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان به بهبود زیرســاخت های شــهری شامل حوزه آب، 
فضای ســبز و مدیریت پســماند اختصاص یافته اســت. همچنین شــهرداری مجاز 
خواهد بود تا سقف ۲۰ درصد از منابع و مصارف را به  صورت غیرنقدی مدیریت کند 

و در صورت تحقق منابع مازاد، ملزم به ارائه لایحه متمم خواهد بود.
بر  اســاس مصوبه شــورای شــهر، همه واحدهای اجرائی موظــف خواهند بود 
درآمدهای خود را تنها به حســاب های بانکی مصوب و تأییدشده از سوی شورا واریز 
کنند و هر ســه ماه یک  بار گزارش مالی خــود را ارائه دهند. همچنین همه عوارض 
ایمنی و آتش نشــانی، به  صورت مستقیم و بدون دخل و تصرف، به حساب سازمان 
آتش نشــانی واریز خواهد شد تا در زمینه توسعه ایمنی شهری، احداث ایستگاه های 

جدید و تأمین تجهیزات استفاده شود.
در حوزه حمل ونقل نیز مقرر شد ۴۰ درصد از درآمدهای اختصاصی پس از واریز 
به خزانه  به شــهرداری، ۴۰ درصد به ســازمان حمل ونقل و ترافیک و ۲۰ درصد به 
شرکت راه آهن شهری تهران و حومه تخصیص یابد. سهم شرکت راه آهن نیز به  طور 
کامل صرف توســعه خط ۶ مترو خواهد شد. بر اســاس مصوبات جدید، شهرداری 
تهران ملزم اســت عوارض ماده ۲۳ جرائم راهنمایــی و رانندگی را به  طور کامل در 
راســتای خرید دوربین های پلاک خوان و نظارت شــهری هزینــه کند. همچنین همه 
ســازمان ها و شرکت های وابســته به شــهرداری موظف خواهند بود برای برگزاری 
مزایده های تبلیغات محیطی، صرفا از طریق سازمان زیباسازی اقدام کنند. علاوه براین 
شهرداری اجازه خواهد داشــت با انعقاد تفاهم نامه با بانک ها، تسهیلات لازم برای 
نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی را تأمین کند و در راســتای انتقال آب شهری، با 

وزارت نیرو همکاری کند.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت، محیط  زیست و خدمات شهری، در این 
جلسه پیشــنهاد داد که یک درصد از بودجه سالانه شهرداری به توسعه انرژی های 

نو شامل انرژی خورشیدی، بادی، زمین گرمایی و دیگر منابع پاک اختصاص یابد.
این اعتبارات برای تجهیز ســاختمان های شــهرداری به سامانه های خورشیدی، 
توسعه زیرساخت های شارژ خودروهای الکتریکی و بهبود سیستم های ذخیره سازی 
انرژی استفاده خواهد شد. شهرداری نیز موظف خواهد بود گزارش سالانه عملکرد 

خود در این زمینه را به شورا ارائه دهد.
همچنین برای ایمن سازی ساختمان های عمومی، بهبود ایمنی در گودبرداری ها 

و استانداردســازی آسانســورها، اعتبارات لازم از محل بودجه های اضطراری تأمین 
خواهد شد. شهرداری مجاز خواهد بود برای تملک املاک و مستغلات در طرح های 
شهری، از ظرفیت تهاتر با دستگاه های دولتی و عمومی استفاده کند. در صورت نیاز 
به تهاتر بیش از سقف مصوب، مجوز شورای شهر الزامی خواهد بود. همچنین برای 
تأمین اعتبارات مورد نیاز، شهرداری می تواند از طریق مولدسازی املاک مازاد، جذب 

سرمایه گذار و دریافت تسهیلات بانکی اقدام کند.
در بررســی منابع و مصارف بودجه، ســهم حوزه حمل ونقــل بیش از ۵۰ درصد 
و حوزه شهرســازی ســه درصد از کل بودجه اعلام شــد. عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه شورا با بیان اینکه به شهرداری اجازه داده می شود اعتباراتی از محل بودجه 
در اختیار شــهردار برای برنامه های پیش بینی نشده در شرایط اضطراری هزینه کند، 
یادآور شــد: برای استانداردســازی آسانســورها و ایجاد نیروگاه های خورشیدی در 
ساختمان های شهرداری بر حسب اولویت در چارچوب اعتبارات مصوب اقدام شود.
پیرهادی گفت: شهرداری موظف است گزارش عملکرد سالانه خود در این زمینه 
را به شــورای شهر ارائه کند و اقدامات انجام شــده را به صورت شفاف در دسترس 
عموم قرار دهد. امانی گفت: در صورت افزایش حقوق در ســال آینده، شــهرداری 
موظف اســت نســبت به افزایش حقوق و مزایای کارکنان با کسب مجوزهای لازم 
از ســازمان امور اداری و اســتخدامی اقدام کند. آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شــورا، در ادامه این جلسه گفت: شهرداری هر ســه ماه یک  بار باید گزارش 
تحقق تبصره ها را به شورا ارائه دهد. در ادامه به پیشنهاد میثم مظفر، رئیس کمیته 
بودجه شورا با حداکثر آرای موافق، تبصره ای به لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ اضافه شد 
که بر  اساس آن به شهرداری تهران اجازه داده می شود درباره آرای صادره کمیسیون 
ماده ۱۰۰ به مبلغ کمتر از ۳۰۰ میلیون تومان تا قبل از ســال ۱۴۰۰، نسبت به تقسیط 

وصول جرائم اقدام کند.
همچنین بر  اســاس پیشنهاد نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شــورا، به شــهرداری تهران اجازه داده شد برای افزایش ســرانه ورزشی نسبت به 
تملــک املاک از طریق تهاتر با دســتگاه ها اقدام کند و جزئیــات را در گزارش تفریغ 
بودجه ارائه دهد. در این بخش اگر تهاتر از ســقف مصوب بودجه بیشــتر باشد، باید 
مجوز آن از شــورای شهر تهران اخذ شود. با پیشــنهاد احمد صادقی، رئیس کمیته 
شفافیت و شهر هوشمند شورا، مقرر شد شهرداری تهران عملیات عمرانی در حریم 

شهر را با تأیید فرمانداری های تهران، ری و شمیرانات انجام دهد.
علی اصغر قائمی، عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا  نیز پیشنهاد داد سه 
درصد از درآمدهای حاصل از تراکنش های الکترونیک در ســطح شــهر برای ایجاد 
زیرســاخت ها در این حوزه به ویژه در مترو و اتوبوســرانی به سازمان فاوا اختصاص 
پیدا کند که این پیشنهاد با حداکثر آرای موافق اعضای شورا تصویب و به تبصره های 
لایحه بودجه اضافه شد. بر  اساس پیشنهاد مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورا، 
به شــهرداری تهران اجازه داده شــد از ظرفیت اتحادیه هــای صنفی برای پرداخت 
عوارض، بهای خدمات پسماند و تغییر کاربری از طریق عقد تفاهم نامه استفاده کند 

و دو درصد از آن را به عنوان کارمزد همکاری به این بخش اختصاص دهد.
تمامی تبصره های لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ شهرداری تهران با حداکثر آرا موافق 
به تصویب رســید. در نوبت عصر هم درآمدها، منابع و مصارف لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۴ شهرداری تهران بررسی شد. محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شــهر تهران، در نوبت دوم سیصد و ششمین جلسه شورا و در جریان بررسی 
درآمدها و منابع لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ شــهرداری تهران با اشاره به تعیین ۱۷۰ 
هــزار میلیارد تومان در بخش درآمدها اظهار کــرد: ۲۹ هزار میلیارد تومان واگذاری 

دارایی سرمایه ای و ۳۲ هزار میلیارد تومان واگذاری دارایی مالی نیز در بخش منابع 
پیش بینی شده است.

او با اعلام اینکه ملاک ما مصوبات کمیســیون تلفیق است، یادآور شد: در مالیات 
بر ارزش افزوده ۳۹ هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان، در درآمدهای توســعه شــهر ۹۷ هزار 
میلیارد تومان و در عوارض زیربنای مســکونی و غیرمسکونی ۵۲ و ۳۷ هزار میلیارد 

تومان در نظر گرفته شده است.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شــهر تهران با بیان اینکه ۵٫۱۴ درصد 
افزایش را در بخش مصارف خدمات شــهری در ســال آینده شــاهد هستیم، گفت: 
۵۰ درصــد به حوزه حمل ونقل، ۸٫۹ درصد به حــوزه فرهنگی، ۴.۵ درصد به حوزه 
ایمنی و مدیریت بحران، ســه درصد به حوزه شهرســازی و معماری و ۱۹ درصد به 
توســعه مدیریت و هوشمندســازی اختصاص دارد. او افزود: در بخش مصارف ۹۲ 
هزار میلیارد تومان هزینه ای، ۱۲۴ هزار میلیارد تومان تملک دارایی سرمایه ای و ۱۴۵ 

میلیارد تومان معادل شش درصد تملک دارایی مالی است.
آخوندی با بیان اینکه در هر بخشــی مهم ترین ردیف ها لحاظ شده است، یادآور 
شــد: بازپرداخت اوراق مشــارکت ۲۲ هزار میلیارد تومــان، بازپرداخت وام دو هزار 
میلیارد تومان، اتصال مترو به بیمارســتان امام خمینــی ۲۷۰ میلیارد تومان، اتصال 
خط ۲ مترو به پردیس مســافری شــرق هزار میلیارد تومــان، احداث خط ۹ رقم ۲۰ 
میلیــارد تومان، احــداث خط ۸ رقم ۲۰ میلیــارد تومان و تراموا نیز شــش میلیارد 
تومان، توسعه پایانه ها هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان، تکمیل سایر خطوط از محل اوراق 
مشــارکت دو هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان و از محل منابع عمومی ۶۵۰ میلیارد تومان، 
احداث خط ۱۰ از محل صــدور عوارض پروانه ۵۲۰ میلیارد تومان، احداث خط ۷ از 
محل اوراق مشارکت هزار میلیارد تومان و از محل صدور عوارض پروانه ۷۱۰ میلیارد 

تومان بودجه را به خود اختصاص داده اند.
رئیــس کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شــهر تهران ادامــه داد: در بخش 
بهره برداری مترو، ۱۵ هزار و ۳۴۷ میلیارد تومان بودجه اختصاص یافته اســت. برای 
کمــک به بازخرید کارکنــان ۳۶۰ میلیارد تومان، حفاظت از ایســتگاه ها صد میلیارد 
تومان، خریــد تجهیزات صد میلیارد تومــان، تعمیرات اساســی تجهیزات متحرک 
ســیار هزار و ۲۰۰ میلیــارد تومان، تجهیزات ثابــت و مراکز فرمان دو هــزار میلیارد 
تومان، نگهداشــت خطوط مترو ۶۹۰ میلیارد تومــان، یارانه مترو هزار میلیارد تومان 
و کمک زیــان هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بودجه پیش بینی شــده اســت. او افزود: ۱۶ 
هــزار میلیارد تومان بــرای خرید اتوبوس، ۱۸۷ میلیارد تومــان یارانه بلیت اتوبوس 
و پنج هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومــان برای حقوق این بخش تخصیص یافته اســت. در 
حوزه تاکسیرانی نیز برای حمایت از رانندگان ۲۰۰ میلیارد تومان، حمایت از معلولین 
۲۲۰ میلیــارد تومان و کمک به جبران خســارت ۱۱۸ میلیــارد تومان بودجه در نظر 
گرفته شــده اســت. آخوندی در ادامه از تخصیص ۵۰۰ میلیــارد تومان برای اجرای 
طــرح آرمــان و ۵۰۰ میلیارد تومان برای ســاخت مســاجد خبــر داد. او اعلام کرد: 
۵۵۰ میلیــارد تومان برای ســاماندهی معتادان متجاهــر و ۵۰۰ میلیارد تومان برای 

ساماندهی افراد آسیب دیده در نظر گرفته شده است.
آخونــدی با بیان اینکــه ردیف ۵۰۰ میلیــارد تومانی برای تملک برای ســاخت 
مجموعه های ورزشی در نظر گرفته شده است، گفت: در تبصره ها هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومــان و در بودجه در اختیار شــهردار نیز بیش از هزار میلیــارد تومان برای تملک 
پیش بینی کردیم. در مناطق ۲۲گانه در بودجه ســال قبل و امسال عدد بسیار بزرگی 
برای ساخت مجموعه های ورزشی در نظر گرفته ایم. یکی از پروژه های مهم در شهر 
و کشور، آزادراه شهید شوشتری است و در قبال واگذاری ورزشگاه تختی برای اجرای 
این طرح، ســرانه های ورزشی ایجاد شده است. نزدیک به ۸۰۰ میلیارد تومان در یک 
یا دو ســال اخیر به بخش ورزش اختصاص یافت و عملیات عمرانی مجموعه های 

ورزشی نسبت به سایر بخش ها جلوتر است.
حبیب کاشــانی، خزانه دار شورای شــهر تهران، با بیان اینکه باعث ننگ است که 
ما از ورزشــگاه بزرگ محروم باشــیم، گفت: این درست نیســت که به دلیل نداشتن 
ورزشــگاه مناســب، در قطر مســابقات خود را برگزار کنیم؛ ما از ســاخت ورزشگاه 

حمایت می کنیم.
بر اســاس اصلاح یکــی از بندها، شــهرداری تهران موظف شــد لایحه ای برای 

ساخت سه ورزشگاه در پایتخت از طریق مولدسازی ارائه دهد.
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران  نیز درباره توسعه مجموعه های ورزشی پایتخت 
گفت: «می توانیم با جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی، روند ساخت ورزشگاه های 
مدرن در تهران را آغاز کنیم». این در حالی است که بر اساس مصوبه شورا، شهرداری 

موظف شده است طرحی برای احداث سه ورزشگاه جدید در پایتخت ارائه کند.
در نهایــت، پس از بررســی جزئیات و اصــلاح برخی موارد، منابــع، مصارف و 
درآمدهای لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ شــهرداری تهران با ۱۷ رأی موافق و چهار رأی 

مخالف به تصویب رسید و رقم نهایی آن ۲۳۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان تعیین شد.
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جزئیات جلسه بررسی لایحه بودجه ۲۳۱ هزار و ۷۰۰ میلیاردی شهرداری تهران

بودجه نجومی؛ وعده های محقق نشده


